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Notowania 
CenyRolnicze.pl | 2 października 2023 

 

 

 

PSZENICA KONS ŻYTO KONSUMPCYJNE JĘCZMIEŃ BROWARNY OWIES KONSUMPCYJNY 
Średnia cena zł/t: 907,98 Średnia cena zł/t: 632,81 Średnia cena zł/t: 698,46 Średnia cena zł/t: 700,00  

MIN - MAX: 760,00 - 1 110,00  MIN - MAX: 560,00 - 700,00  MIN - MAX: 600,00 - 850,00  MIN - MAX: 550,00 - 820,00  

    

    
PSZENICA PASZ. ŻYTO PASZOWE PSZENŻYTO JĘCZMIEŃ PASZOWY 
Średnia cena zł/t: 740,67 Średnia cena zł/t: 586,52 Średnia cena zł/t: 680,38  Średnia cena zł/t: 681,59 

MIN - MAX: 670,00 - 810,00  MIN - MAX: 500,00 - 675,00  MIN - MAX: 600,00 - 770,00  MIN - MAX: 590,00 - 790,00  

    

    
GROCH ŁUBIN ŻŁÓTY ŁUBIN WĄSKOLISTNY BOBIK 
Średnia cena zł/t: 1 046,25 Średnia cena zł/t: 1 110,00  Średnia cena zł/t: 1 068,57  Średnia cena zł/t: 1 077,50  

MIN - MAX: 950,00 - 1 340,00  MIN - MAX: 980,00 - 1 180,00  MIN - MAX: 1 000,00 - 1 220,00  MIN - MAX: 1 000,00 - 1 260,00  

    

    
RZEPAK KUKURYDZA MLEKO ŻYWIEC WIEPRZOWY 
Średnia cena zł/t: 1 825,34 Średnia cena zł/t: 778,75  Średnia cena zł/l: 1,76 Średnia cena zł/kg: 7,80 

MIN - MAX: 1 730,00 - 1 950,00  MIN - MAX: 700,00 - 890,00  MIN - MAX: 1,75 – 1,76 MIN - MAX: 7,10 – 8,50 

    

    

MATF Pszenica  
235,50€/t 

MATF Kukurydza  
208,25€/t 

  
  

https://www.zmp.de/en/exchanges/matif-milling-wheat-no-2-price_future
https://www.zmp.de/en/exchanges/matif/matif-corn_future
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Kiedy będzie embargo na rosyjskie zboże? 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 27.09.2023 | Fot. Shutterstock 

O tym się mało mówi, ale do Europy wjeżdżało i cały czas wjeżdża rosyjskie zboże i 

zasypuje rynek. Ja się z tym nie zgadzam. Uważam, że to też powinno być uregulowane 

- stwierdził na środowej konferencji prasowej minister rolnictwa Robert Telus. To kiedy 

możemy się spodziewać embarga na rosyjskie zboże? 

 

 Czytaj dalej… 

 

Reuters: Chińscy importerzy zakupili setki tysięcy ton kukurydzy paszowej z Ukrainy 
Farmer.pl | Autor : PAP | 28.09.2023 | Fot. Shutterstock 

Chińscy importerzy kupili w ciągu ostatnich dwóch tygodni kilkaset tysięcy ton 

kukurydzy paszowej z Ukrainy – podała w czwartek agencja Reutera, powołując się na 

źródła w Azji i Europie. Informacje o sprzedaży do Chin potwierdził ukraiński rząd. 

 

 

Czytaj dalej… 

 

Zbiory zbóż w Rosji zbliżą się do zeszłorocznego rekordu 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 30.09.2023 |   

W 2023 roku zbiory zbóż w Rosji mogą wynieść około 140 mln ton, co będzie drugim 

wynikiem w historii.  

Prognozę przedstawił niedawno dyrektor generalny firmy ProZerno, Władimir 

Petrichenko. - Teraz osiągamy plon ziarna na poziomie około 31 q/ha. Wierzę, że dzięki 

temu uda się zebrać 140 mln ton zboża, w tym 90 mln ton pszenicy. To bardzo wysokie 

liczby, ustępujące jedynie wynikowi z ubiegłego roku – stwierdził ekspert. 

 Czytaj dalej… 

 

Niemcy i Francja spiskują z Ukrainą, by obalić polski rząd? 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 26.09.2023 |   

- W Brukseli mówi się nieoficjalnie, że ponoć Niemcy i Francja obiecały władzom 

Ukrainy szybkie wejście do Unii Europejskiej jeśli Kijów pomoże w obaleniu obecnego 

polskiego rządu. Motywują to tym, że bez zmiany traktatów nie można rozszerzyć UE, a 

to Polska blokuje te zmiany – pisze w mediach społecznościowych Dominika Cosic – 

korespondentka TVP w Brukseli. 

Czytaj dalej… 
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Presja rolników ma sens. Bułgaria wprowadziła zakaz importu nasion słonecznika z 

Ukrainy 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja| 01.10.2023 |   

Bułgaria do końca listopada zakazuje importu nasion słonecznika z Ukrainy. Po tym 

terminie zostanie wprowadzony system pozwoleń na eksport słonecznika, pszenicy, 

kukurydzy i rzepaku, zgodnie z planem uzgodnionym pomiędzy Ukrainą a Komisją 

Europejską. 

 

 

 Czytaj dalej… 

Polska i Węgry zignorowały spotkanie w sprawie ukraińskiego eksportu zbóż  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 30.09.2023 |   

W miniony czwartek dyskutowano nad planem Kijowa dotyczącym licencjonowania i 

kontroli czterech rodzajów ukraińskich produktów rolnych. Poinformował o tym na 

konferencji prasowej rzecznik Komisji Europejskiej, Olof Gill. 

 

 

Czytaj dalej… 

 

Ukraina nie zadowoli się eksportem zbóż na poziomie 50 mln ton  
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

Roczny eksport zboża na poziomie 50 mln ton nie usatysfakcjonuje ukraińskiego 

sektora, gdyż aby zapewnić ten wskaźnik konieczne będzie zmniejszenie powierzchni 

siewów o 20-25%, co może zaszkodzić gospodarce. Poinformował o tym pierwszy 

wiceminister polityki rolnej i żywności Taras Wysocki w wywiadzie dla ukraińskiego 

radia. 

 

Czytaj dalej… 

Rusza kontraktowanie kukurydzy dla Rządowej Agencji Rezerw Strategicznych  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

Dzisiaj w Bratoszewicach poinformowano o decyzji w sprawie utworzenia rezerw 

kukurydzy. Na razie nie znamy szczegółów akcji. 

 

 

 

Czytaj dalej… 
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GUS: Zbiory zbóż ogółem będą o ok. 1% mniejsze od ubiegłorocznych 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

Wg Głównego Urzędu Statystycznego, zbiory zbóż ogółem w Polsce ocenia się na 35,2 

mln t, tj. o ok. 1% mniej od zbiorów ubiegłorocznych. Produkcję zbóż podstawowych z 

mieszankami zbożowymi szacuje się na 26,1 mln t, tj. o ok. 3% mniej od zbiorów 

ubiegłorocznych. 

 

 

Czytaj dalej… 

 

Bogaty jak rolnik? GUS podał bulwersujące dane  
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

- Rozdrobnione polskie, rodzinne gospodarstwa rolne nie będą w stanie konkurować 

z olbrzymimi holdingami rolniczymi funkcjonującymi na Ukrainie, dysponującymi 

znacznie lepszymi warunkami glebowymi oraz klimatycznymi. Zagrożony może być 

praktycznie każdy kierunek produkcji rolniczej – przestrzega Wielkopolska Izba 

Rolnicza. 

 

Czytaj dalej… 

29.09.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: nieznaczne podwyżki 
CenyRolnicze.pl | Autor : Paweł Hetnał | 29.09.2023 | Fot. AdobeStock 

Ostatnie wrześniowe zestawienie cen skupu zbóż nie przyniosło rewolucyjnych zmian. 

W porównaniu do środowych notowań, przeciętne stawki za ziarno wzrosły, ale nie 

więcej niż 5 zł/t. Nieco wyraźniej w górę poszła wycena rzepaku, który w odstępie 

dwóch dni podrożał średnio o nieco ponad 15 zł/t. Stawki proponowane za mokre 

ziarno kukurydzy nadal wahają się w granicach 420-500 zł/t.  

 

Czytaj dalej… 

Kijów: To nie my doprowadziliśmy do wojny o zboże   
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

- Historia, teraźniejszość i aktualna sytuacja bezpieczeństwa nie pozostawiają nam 

innego wyboru, jak tylko przezwyciężyć kryzys w relacjach z Polską; wojna o zboże nie 

jest potrzebna ani nam, ani Polsce - ocenił w czwartek ukraiński minister spraw 

zagranicznych Dmytro Kułeba w rozmowie z agencją Interfax-Ukraina. 

 

Czytaj dalej… 
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Prawo chroni cwaniaków. Minister rolnictwa (prawdopodobnie) nie upubliczni listy 

importerów ukraińskiego zboża 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023 |  

 Trwa polityczna szopka zwana kampania wyborczą. Zarząd Prawa i Sprawiedliwości 

przypomniał sobie, że poprzednie wybory rozstrzygali na ich korzyść m.in. rolnicy i 

nagle dokonali zwrotu ws. importu zbóż z Ukrainy. Wcześniej zapewniali, że ziarno zza 

Buga nie wyrządzi szkody polskim rolnikom, a zboże trafi do ludności w krajach 

potrzebujących. Europosłowie PiS nie przewidzieli konsekwencji swoich czynów i aż 

trzykrotnie popierali liberalizację handlu z Kijowem.  

 

 Czytaj dalej… 

Czy opłaca się suszyć kukurydzę? Hektar generuje straty na poziomie około 2 000 zł  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023 |  

Powoli rolnicy będą zaczynali żniwa kukurydziane i to właśnie zbiory kukurydzy będą 

miały duży wpływ na ceny zbóż paszowych, które jak już wspominaliśmy są na 

niezmiennie bardzo niskim poziomie. Rolnicy przed zbiorem kukurydzy będą stali przed 

dylematem, co zrobić z zebranym ziarnem – sprzedać mokre zebrane bezpośrednio z 

pola, czy poddać ziarno procesowi suszenia, aby sprzedać je po wyższej cenie. 

 

Czytaj dalej… 

J.K. Ardanowski: Kaucja na ukraińskie zboże, to byłby najlepszy sposób na upilnowanie 

tranzytu  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023 |  

 - Unia Europejska nie dopuszcza kaucji w sytuacji, jeżeli jest obrót niezwiązany z cłem i z 

kontyngentami. A sama zniosła cła na import żywności z Ukrainy i jakiekolwiek 

ograniczenia ilościowe nazywane kontyngentami. I Komisja Europejska twierdzi, że kraj 

członkowski nie może wprowadzić kaucji – dziwi się były minister rolnictwa Jan Krzysztof 

Ardanowski. 

 

Czytaj dalej… 

 

Anwil zdecydowanie zwiększy produkcje nawozów 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |30.09.2023 | Fot. Shutterstock 

Anwil z Grupy ORLEN finalizuje budowę trzeciej linii do produkcji nawozów 

azotowych, która ograniczy import produktów nawozowych do Polski. Będzie to 

możliwe w efekcie zwiększenia o 50 proc. mocy wytwórczych nawozów i poszerzenia 

oferty produktowej spółki. Zastosowane nowoczesne rozwiązanie umożliwi niemal 

całkowitą redukcję emisji gazów cieplarnianych przy produkcji nawozów. 

 Czytaj dalej… 
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Bruksela chce zwiększyć przepływ ukraińskich towarów rolnych przez Polskę. 

„Niewykorzystane możliwości”   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |27.09.2023   

Komisja Europejska ma nadzieję zwiększyć przepustowość unijnych „korytarzy 

solidarności”, szczególnie przez Polskę, ponieważ natężenie ruchu z Ukrainy tą trasą 

spadło w tym roku trzykrotnie w porównaniu z rokiem ubiegłym. Tak przynajmniej 

twierdzi europejska komisarz ds. transportu Adina Veljan. 

 

 Czytaj dalej… 

 

Absurdalne warunki Ukrainy ws. wycofania skargi do WTO. Kijów oczekuje, że nie będzie 

żadnych ograniczeń w eksporcie zbóż  
 nyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023   

Ukraina wycofa skargę do Światowej Organizacji Handlu dotyczącą trzech krajów Unii 

Europejskiej tylko pod warunkiem uzyskania gwarancji, że w przyszłości nie będzie 

żadnych ograniczeń w eksporcie zbóż. Takie warunki Polakom postawił  wiceminister 

gospodarki Ukrainy, Taras Kachka.  

 

 Czytaj dalej… 
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ZAŁĄCZNIK 
 

Kiedy będzie embargo na rosyjskie zboże? 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 27.09.2023 | Fot. Shutterstock 

O tym się mało mówi, ale do Europy wjeżdżało i cały czas wjeżdża rosyjskie zboże i 

zasypuje rynek. Ja się z tym nie zgadzam. Uważam, że to też powinno być uregulowane 

- stwierdził na środowej konferencji prasowej minister rolnictwa Robert Telus. To kiedy 

możemy się spodziewać embarga na rosyjskie zboże? 

W trakcie środowego briefingu prasowego, dziennikarze zostali poinformowani m.in. o 

tym, że szef polskiego resortu rolnictwa rozmawiał z samego rana online z ministrem 

polityki rolnej i żywności Ukrainy Mykołą Solskim na temat zboża i nowych procedur, 

które proponuje Ukraina, jeśli chodzi o wwóz produktów rolnych do Unii Europejskiej 

lub poza Wspólnotę. Więcej na ten temat w poniższym artykule: 

Minister Telus zapowiedział też, że Krajowa Grupa Spożywcza skupi w tym roku dwa razy więcej kukurydzy z rynku, 

niż dotychczas. Ma to być jedna z form reakcji rządu, na bardzo niskie aktualnie ceny kukurydzy w Polsce. 

Ale z konferencji dało się wynotować jeszcze jedną ważną dla zbożowego rynku informację:  

    - O tym się mało mówi, ale do Europy wjeżdżało i cały czas wjeżdża rosyjskie zboże i zasypuje rynek. Ja się z tym nie 

zgadzam. Uważam, że to też powinno być uregulowane - stwierdził na środowej konferencji prasowej minister 

rolnictwa Robert Telus. 

To już kolejne takie wystąpienie ministra rolnictwa, gdzie mówi o płynącym od południa Europy rosyjskim zbożu. 

To kiedy możemy się spodziewać embarga na rosyjskie zboże?  

Rosyjskie zboże to nie problem? 

Niestety, nie tak prędko z tym embargiem. Nie będzie zakazu importu rosyjskiego zboża do Polski - tak wynika z 

odpowiedzi Ministerstwa Rozwoju i Technologii na wniosek Związku Zawodowego Rolnictwa "Korona" z dn. 17 

września o wprowadzenie takiego zakazu. 

Jak czytamy w odpowiedzi resortu rozwoju datowanej na 26 września - polityka handlowa leży w wyłącznej 

kompetencji Komisji Europejskiej. W celu ochrony unijnych producentów przed negatywnymi skutkami 

nieuczciwego, tj. dumpingowanego i/lub nielegalnie subsydiowanego importu z krajów spoza Unii Europejskiej 

możliwe jest użycie przez Komisję Europejską unijnych Instrumentów Ochrony Handlu TDI (ang. TDI – Trade Defence 

Instruments) w formie ceł antydumpingowych (AD), antysubsydyjnych (AS) oraz ograniczenia przed nadmiernym 

importem typu safeguard (SFG), w przypadku niekontrolowanego napływu towaru na unijny rynek. 

    - Z uwagi na brak dowodów na stosowanie nieuczciwych praktyk handlowych oraz brak niekontrolowanego 

importu, który zagrażałby interesom producentów unijnych, w odniesieniu do importu do UE zbóż z Federacji 

Rosyjskiej środki ochronne nie znajdują zastosowania - zaznaczono w odpowiedzi. 

Jak to się więc ma do dzisiejszej wypowiedzi ministra Telusa? Nie wie prawica, co czyni lewica? 

Skoro UE rosyjskie zboże nie przeszkadza, to Polsce też nie? 

    - Należy mieć na uwadze, iż zakaz importu wprowadzony Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 

15 września 2023 r. w sprawie zakazu przywozu z Ukrainy produktów rolnych, motywowany był kwestiami 

zapewnienia bezpieczeństwa publicznego. Potencjalna skala importu z Ukrainy budziła uzasadnione obawy o 

destabilizację rynku zbóż w Polsce. W odniesieniu do relatywnie małego importu z Federacji Rosyjskiej te argumenty 
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nie mają zastosowania - uzasadnia Maciej Falkowski, zastępca dyrektora departamentu handlu i współpracy 

międzynarodowej MRiT. 

I dodaje: 

    - Jednocześnie należy wskazać, że Unia Europejska wprowadza środki ograniczające (sankcje) wobec państw, 

organizacji, osób prawnych lub osób fizycznych w ramach Wspólnej Polityki Zagranicznej i Bezpieczeństwa (WPZiB). 

Podstawą prawną do nakładania sankcji przez UE jest art. 29 Traktatu o Unii Europejskiej oraz art. 215 Traktatu o 

Funkcjonowaniu Unii Europejskiej. Sankcje UE wprowadzane są w drodze decyzji i rozporządzeń Rady UE. Unia 

Europejska implementuje także sankcje nałożone przez Radę Bezpieczeństwa ONZ. Ponadto, UE może nakładać 

własne, autonomiczne środki ograniczające. Przyjmowanie sankcji na forum organizacji międzynarodowych, których 

członkiem jest Rzeczpospolita Polska, a także ich wdrażanie do polskiego prawa krajowego jest koordynowane przez 

Ministerstwo Spraw Zagranicznych. Należy jednak pamiętać, że Unia Europejska dotychczas nie zdecydowała się na 

wprowadzenie sankcji na rosyjskie zboże - stwierdza MRiT 

Podwójne standardy? 

Jak zauważa ZZR "Korona", ministerstwo rozwoju wskazuje na kompetencje Unii Europejskiej by nie wprowadzić 

zakazu importu zboża rosyjskiego, ale przecież w przypadku Ukrainy, Polska wprowadziła jednostronny zakaz, nie 

oglądając się na decyzję Komisji Europejskiej i na układ Stowarzyszeniowy UE-Ukraina z 2014 roku. 

- Ponadto rząd mógł wystąpić do UE o nałożenie takiego zakazu, ale tego nie uczynił, mimo że sam minister rolnictwa 

wskazuje, że jest problem rosyjskiego zboża napływającego do Europy i destabilizującego rynki. Być może 

urzędnikom nie chce się zwyczajnie podjąć jakiekolwiek działania, nawet a może zwłaszcza w sytuacji, gdy otrzymali 

przygotowany przez Związek projekt rozporządzenia, uzasadnienia i OSR. Być może - konkluduje ZZR "Korona". 

    - Pomimo bezsprzecznej odpowiedzialności Federacji Rosyjskiej za kryzys zbożowy, mając na względzie wyłączną 

kompetencję Unii Europejskiej w zakresie polityki handlowej oraz kwestii sankcji międzynarodowych, a także braku 

wpływu importu zboża z Federacji Rosyjskiej na bezpieczeństwo publiczne Rzeczypospolitej Polskiej, nie ma 

podstawy prawnej do podjęcia przez Ministra Rozwoju i Technologii działań wskazanych we wniosku - podsumowuje 

Ministerstwo Rozwoju i Technologii. 

A zatem Rosja odpowiedzialna jest za destabilizację zbożową, ale zboże rosyjskie nadal może płynąć m.in. do Polski - 

zauważa gorzko ZZR "Korona". 

Link do pełnego artykułu 
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Reuters: Chińscy importerzy zakupili setki tysięcy ton kukurydzy paszowej z Ukrainy 
Farmer.pl | Autor : PAP | 28.09.2023 | Fot. Shutterstock 

Chińscy importerzy kupili w ciągu ostatnich dwóch tygodni kilkaset tysięcy ton 

kukurydzy paszowej z Ukrainy – podała w czwartek agencja Reutera, powołując się na 

źródła w Azji i Europie. Informacje o sprzedaży do Chin potwierdził ukraiński rząd. 

Dokładny wolumen nie jest znany, jednak singapurski handlowiec z międzynarodowej 

firmy zajmującej się zbożem powiedział, że zamówienie wypełni 10-12 statków typu 

panamax. Ładunek na takich masowcach zwykle przekracza 60 tys. ton. 

Nie jestem w stanie określić wielkości zamówienia, ale wiem, że wielu (handlowców) to 

zrobiło i jest to dobry trend (dla ukraińskiej kukurydzy) - powiedziała cytowana przez 

agencję Reutera osoba związana z ukraińskim rządem. 

Chiny były odbiorcą jednej piątek wszystkich zbóż Ukrainy 

Chiny były odbiorcą niemal jednej piątej wszystkich zbóż z Ukrainy w ramach utworzonej w ubiegłym roku 

czarnomorskiej inicjatywy zbożowej. Za jej pośrednictwem do Chin trafiło 34 proc. (ok. 5,55 mln ton) całej kukurydzy 

wyeksportowanej z Ukrainy w czasie jej wojny obronnej z Rosją. 

Wycofanie się Rosji ze wspieranego przez ONZ bezpiecznego korytarza żeglugowego sprawiło, że Dunaj stał się 

głównym szlakiem eksportu zboża z Ukrainy, a wojska rosyjskie od miesięcy ostrzeliwują infrastrukturę portową 

wzdłuż rzeki. 

Europejscy handlowcy wskazują, że nowe zamówienia mogą być realizowane bezpośrednio przez porty w rejonie 

Odessy, jeśli nowy kanał transportu opracowywany przez władze Ukrainy zostanie wdrożony lub przez rumuńskie 

porty. 

Dane ministerstwa rolnictwa Ukrainy pokazują, że z kraju wyeksportowano w tym sezonie 2,6 mln ton kukurydzy, w 

tym 545 tys. ton we wrześniu. 

Ceny ukraińskiego zboża spadły o 40 procent 

Ukraińscy rolnicy twierdzą, że krajowe ceny zbóż spadły o 40 proc. z powodu niemożności swobodnego eksportu, co 

zmusza ich do ponownego rozważenia planów zasiewów na przyszły rok. 

   Ukraina jest obecnie źródłem najtańszej kukurydzy - potwierdził handlowiec cytowany przez agencję Reutera. 

Link do pełnego artykułu 
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Zbiory zbóż w Rosji zbliżą się do zeszłorocznego rekordu 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 30.09.2023 |   

W 2023 roku zbiory zbóż w Rosji mogą wynieść około 140 mln ton, co będzie drugim 

wynikiem w historii.  

Prognozę przedstawił niedawno dyrektor generalny firmy ProZerno, Władimir 

Petrichenko. - Teraz osiągamy plon ziarna na poziomie około 31 q/ha. Wierzę, że dzięki 

temu uda się zebrać 140 mln ton zboża, w tym 90 mln ton pszenicy. To bardzo wysokie 

liczby, ustępujące jedynie wynikowi z ubiegłego roku – stwierdził ekspert. 

Ogółem, według szacunków ProZerno, produkcję zbóż w Rosji w 2023 roku szacuje się 

na 140,2 mln ton, łącznie ze zbożem. pszenica – 90,1 mln ton, jęczmień – 20,8 mln ton. 

 

 - Zbiory kukurydzy mają wynieść 15,2 mln ton, ale ostateczne dane będą zależały m.in. od ewentualnych strat w 

plonach. Jednak zbiory roślin strączkowych mogą być bardzo wysokie – 5,8 mln ton – dodał Petrichenko. 

 

 

Zamknij > 

  



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  13 

Niemcy i Francja spiskują z Ukrainą, by obalić polski rząd? 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 26.09.2023 |   

- W Brukseli mówi się nieoficjalnie, że ponoć Niemcy i Francja obiecały władzom 

Ukrainy szybkie wejście do Unii Europejskiej jeśli Kijów pomoże w obaleniu obecnego 

polskiego rządu. Motywują to tym, że bez zmiany traktatów nie można rozszerzyć UE, a 

to Polska blokuje te zmiany – pisze w mediach społecznościowych Dominika Cosic – 

korespondentka TVP w Brukseli. 

- Argumentacja kłamliwa bo można przyjąć nowe kraje do UE na bazie obecnych 

traktatów. Francja, a przede wszystkim Niemcy chcą zmienić traktaty tylko i wyłącznie 

po to, by zwiększyć swoją siłę i kompetencje instytucji unijnych. I żaden z tych krajów 

nie chce Ukrainy w UE.( …) A co do wojny na Ukrainie, to Niemcom i Francji zależy jedynie na tym, by jak najszybciej 

wrócić do biznesów z Rosją i jednocześnie wzbogacić się i zwiększyć swoje wpływy „odbudowując” Ukrainę. Miłego 

dnia :) Ps. Kijów zostanie z tym poparciem jak Himilsbach z angielskim – twierdzi Dominika Cosić. 

 Korespondentka TVP była pytana o źródło tych rewelacji. - Moich nieoficjalnych źródeł informacji nie mam w 

zwyczaju podawać po to, by dalej nimi były. A jako, że mam dłuższy staż w Brukseli, a co za tym idzie kontakty, od 

większości polskich europosłów to nie oni są tymi źródłami – przekonuje dziennikarka. 

- Rozszerzenie UE i przyjęcie do niej krajów z Bałkanów Zachodnich, Mołdawii i Ukrainy tylko wtedy nie spowoduje 

paraliżu Unii Europejskiej, jeżeli zostanie poprzedzone reformą Wspólnoty – powiedziała sekretarz stanu w 

niemieckim ministerstwie spraw zagranicznych, Anna Luehrmann, w wywiadzie dla najnowszego wydania tygodnika 

„Der Spiegel”. Jej zdaniem konieczność reformy dostrzegają obecnie nawet sceptycznie nastawione kraje UE. 

 Jak przypomina polska wersja niemieckiego portalu informacyjnego Deutsche Welle, Berlin od dłuższego czasu 

forsuje wprowadzenie w unijnej polityce zagranicznej i bezpieczeństwa głosowania większością głosów, uzależniając 

od tej reformy zgodę na rozszerzenie Unii. W przemówieniu w Pradze w sierpniu 2022 r. kanclerz Olaf Scholz 

zaproponował połączenie przyjęcia do UE Ukrainy ze zniesieniem weta w polityce zagranicznej i podatkach. Scholz 

powtórzył swoją propozycję w maju w przemówieniu w Parlamencie Europejskim. Według portalu  dw.com.pl, polski 

rząd jest przeciwny takim zmianom. 

Zamknij > 
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Presja rolników ma sens. Bułgaria wprowadziła zakaz importu nasion słonecznika z 

Ukrainy 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja| 01.10.2023 |   

Bułgaria do końca listopada zakazuje importu nasion słonecznika z Ukrainy. Po tym 

terminie zostanie wprowadzony system pozwoleń na eksport słonecznika, pszenicy, 

kukurydzy i rzepaku, zgodnie z planem uzgodnionym pomiędzy Ukrainą a Komisją 

Europejską. 

Ministrowie obu krajów rozmawiali wczoraj o eksporcie ukraińskich produktów rolnych 

do Bułgarii. Kyryło Vatiev i Nikolay Solski zgodzili się na rozpoczęcie regularnej wymiany 

danych pomiędzy obydwoma ministerstwami na temat handlu produktami rolnymi. 

Eksperci z obu agencji będą co tydzień wymieniać informacje na temat eksportu i 

importu niektórych rodzajów produktów. 

Vatiev zapoznał Solskiego z memorandum pomiędzy bułgarskim rządem a komitetem inicjatywnym rolników, które 

przewiduje zakaz importu nasion słonecznika z Ukrainy do końca listopada. Po tym okresie obowiązywać będzie 

system licencjonowania eksportu słonecznika, pszenicy, kukurydzy i rzepaku, zgodnie z planem uzgodnionym 

pomiędzy Ukrainą a Komisją Europejską. 

Bułgarski minister poinformował także o obawach bułgarskich producentów i przetwórców rolnych w związku z 

importem z Ukrainy rafinowanego i nierafinowanego oleju słonecznikowego, mleka w proszku, miodu, cukru i 

mrożonych malin. 

Według ukraińskiego ministerstwa Bułgaria uznaje przedstawiony Komisji Europejskiej plan działań Ukrainy w 

sprawie dostaw produktów rolnych za akceptowalny. Ministrowie zgodzili się uzgodnić szczegóły techniczne 

procedury eksportu produktów rolnych do Bułgarii i omówić jej wyniki na kolejnym spotkaniu w pierwszej połowie 

października. 

Przypominamy, że Bułgaria początkowo opowiadała się za wznowieniem ukraińskiego eksportu produktów rolnych 

po 15 września. Odpowiednią decyzję podjął parlament. Następnie rolnicy rozpoczęli protesty w kraju, którzy 

sprzeciwili się decyzji parlamentu. 

Jak dotąd Polska, Węgry i Słowacja odmówiły jednostronnego wznowienia importu. 

Źródło: Ukr Agro Consult 

Zamknij > 

  



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  15 

Polska i Węgry zignorowały spotkanie w sprawie ukraińskiego eksportu zbóż  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 30.09.2023 |   

W miniony czwartek dyskutowano nad planem Kijowa dotyczącym licencjonowania i 

kontroli czterech rodzajów ukraińskich produktów rolnych. Poinformował o tym na 

konferencji prasowej rzecznik Komisji Europejskiej, Olof Gill. 

Podczas spotkania omawiano plany Kijowa dotyczące eksportu i tranzytu produktów 

rolnych oraz licencjonowania. - Wczorajsze spotkanie skupiało się na omówieniu 

ukraińskiego planu działania oraz środków kontroli niektórych produktów i 

zapobiegania zniszczeniom rynku w pięciu państwach członkowskich UE – powiedział 

Gill. 

Rzecznik Komisji Europejskiej podkreślił, że Polska i Węgry nie uczestniczyły w spotkaniu platformy koordynacyjnej. 

Ich udział w spotkaniu nie był jednak obowiązkowy, więc takich działań nie można nazwać bojkotem. - 

Przedstawiciele Polski i Węgier nie byli obecni na spotkaniu. Należy jednak podkreślić, że uczestnictwo nie jest 

obowiązkowe, ponieważ spotkania odbywają się dość często – powiedział Hill. 

Przypomnimy, że Ukraina wprowadziła zezwolenia na eksport zbóż do pięciu krajów Europy.   

Źródło: Ukr Agro Consult 
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Ukraina nie zadowoli się eksportem zbóż na poziomie 50 mln ton  
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

Roczny eksport zboża na poziomie 50 mln ton nie usatysfakcjonuje ukraińskiego 

sektora, gdyż aby zapewnić ten wskaźnik konieczne będzie zmniejszenie powierzchni 

siewów o 20-25%, co może zaszkodzić gospodarce. Poinformował o tym pierwszy 

wiceminister polityki rolnej i żywności Taras Wysocki w wywiadzie dla ukraińskiego 

radia. 

- Udaje nam się eksportować 4 mln ton miesięcznie bez aktywnego „korytarza 

zbożowego” i w warunkach ograniczeń. Taka liczba na pewno nikogo w Europie nie 

zdziwi, umownie jest to 50 mln ton rocznie. Ale taka liczba nie zadowoli naszego 

ukraińskiego sektora, ponieważ taki wynik oznacza, że musimy zmniejszyć powierzchnię sadzenia o 20-25%. A 

dotyczy to ogromnej liczby akcjonariuszy utrzymujących się z czynszu, pracowników przedsiębiorstw rolnych, są to 

inwestycje w sprzęt itp. Dlatego samo opuszczenie jednej czwartej terytorium i zaprzestanie siewów jest bolesne i 

negatywne dla gospodarki – powiedział Wysocki. 

Zdaniem Wysockiego w tej sprawie trzeba znaleźć kompromis nie ze względu na spadek eksportu, ale dlatego, że rola 

sektora rolnego jest ogromna. - Każdy spadek jest ciosem dla gospodarki. 50 mln ton to za mało, abyśmy mogli w 

przyszłości normalnie funkcjonować. (...) Mamy nadzieję, że będzie zrozumienie ze strony krajów europejskich i 

będziemy nadal wspólnie działać w gospodarce, a także przeciwko agresorowi – dodał wiceminister. 

Źródło: APK Inform 
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Rusza kontraktowanie kukurydzy dla Rządowej Agencji Rezerw Strategicznych  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

Dzisiaj w Bratoszewicach poinformowano o decyzji w sprawie utworzenia rezerw 

kukurydzy. Na razie nie znamy szczegółów akcji. 

- Premier Mateusz Morawiecki i minister Robert Telus podjęli decyzję o utworzeniu 

rezerwy kukurydzy, którą będziemy w najbliższych dniach skupować. Rozpoczynamy 

kontraktowanie. Naszym priorytetem jest jak najszybsza budowa rezerwy, która 

mogłaby być wykorzystana w planowaniu działań podczas kryzysu – poinformował 

prezes Rządowej Agencji Rezerw Strategicznych Michał Kuczmierowski. 

 Prezes Kuczmierowski przypomniał także, że RARS dotychczas zrealizowała dwa duże 

zadania, tworząc rezerwę pszenicy, masła i mleka w proszku. – Teraz planujemy zwiększenie rezerwy mleka i masła w 

proszku dostosowując się do zmieniających się trendów i cen surowców – dodał prezes Agencji. 

Źródło: MRiRW 
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GUS: Zbiory zbóż ogółem będą o ok. 1% mniejsze od ubiegłorocznych 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

Wg Głównego Urzędu Statystycznego, zbiory zbóż ogółem w Polsce ocenia się na 35,2 

mln t, tj. o ok. 1% mniej od zbiorów ubiegłorocznych. Produkcję zbóż podstawowych z 

mieszankami zbożowymi szacuje się na 26,1 mln t, tj. o ok. 3% mniej od zbiorów 

ubiegłorocznych. 

Jak czytamy w raporcie GUS, zbiory zbóż rozpoczęto w trzeciej dekadzie lipca, a 

powszechnie przeprowadzano w pierwszej i drugiej dekadzie sierpnia. Notowane w 

sierpniu opady deszczu uniemożliwiały sprawne przeprowadzanie tych prac. W wielu 

rejonach kraju obserwowano przejściowo nadmierne uwilgotnienie gleby powodujące 

utrudnienia i opóźnienia w prowadzeniu żniw zbóż i rzepaku. Sierpniowe opady deszczu wydłużały czas 

przeprowadzania zbiorów zbóż, prowadząc do zwiększenia wilgotności ziarna, rozwoju chorób grzybowych oraz 

redukcji poziomu białka w zbieranym ziarnie. Do końca sierpnia na obszarze prawie całego kraju prace żniwne 

zakończono. 

Na podstawie prowadzonych szacunków, ocenia się, że powierzchnia uprawy zbóż ogółem w 2023 r. wyniosła około 

7,1 mln ha, w tym powierzchnia zasiewów zbóż podstawowych z mieszankami zbożowymi - około 5,7 mln ha, z tego: 

• - pszenicy ponad 2,4 mln ha; 

• - żyta ok. 0,7 mln ha; 

• - jęczmienia ponad 0,6 mln ha; 

• - owsa blisko 0,5 mln ha; 

• - pszenżyta ok. 1,2 mln ha; 

• - mieszanek zbożowych ok. 0,3 mln ha. 

Szacuje się, że plony zbóż ogółem wyniosą ok. 49,5 dt/ha, tj. na poziomie roku ubiegłego, a plony zbóż 

podstawowych z mieszankami zbożowymi wyniosą 45,4 dt/ha, tj. o 0,5 dt/ha (o 1%) mniej od plonów z roku 

ubiegłego. Plony zbóż ozimych łącznie z ozimymi mieszankami zbożowymi oszacowano na 48,6 dt/ha, tj. o 0,2 dt/ha 

(o 0,4%) mniej od plonów z roku ubiegłego. Plony zbóż jarych łącznie z jarymi mieszankami zbożowymi oszacowano 

na 33,8 dt/ha, tj. o 2,4 dt/ha (o 7%) mniej od plonów ubiegłorocznych. 

Zbiory zbóż ogółem ocenia się na ok. 35,2 mln t, tj. o 0,4 mln t (o 1%) mniej w stosunku do zbiorów ubiegłorocznych. 

Zbiory zbóż podstawowych z mieszankami zbożowymi ocenia się na 26,1 mln t, tj. o 0,9 mln t (o 3%) mniej w 

porównaniu do zbiorów ubiegłorocznych. Zbiory zbóż ozimych wyszacowano na 21,9 mln t, tj. o 0,2 mln t (o 1%) 

mniej od zbiorów z roku ubiegłego. Zbiory zbóż jarych łącznie z jarymi mieszankami zbożowymi wyszacowano na 4,2 

mln t, tj. o 0,7 mln t (o 14%) mniej od zbiorów z roku ubiegłego. 

Źródło: GUS 
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Bogaty jak rolnik? GUS podał bulwersujące dane  
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

- Rozdrobnione polskie, rodzinne gospodarstwa rolne nie będą w stanie konkurować 

z olbrzymimi holdingami rolniczymi funkcjonującymi na Ukrainie, dysponującymi 

znacznie lepszymi warunkami glebowymi oraz klimatycznymi. Zagrożony może być 

praktycznie każdy kierunek produkcji rolniczej – przestrzega Wielkopolska Izba 

Rolnicza. 

- Zwrócić natomiast należy uwagę, że wyliczenia te, publikowane we wrześniu 2023 

roku dotyczą roku 2022. Rok 2022 w rolnictwie, z punktu widzenia dochodowości, nie 

był normalnym rokiem, w którym obowiązywały rynkowe reguły popytu i podaży. Był 

to rok, kiedy gospodarki zaczęły wychodzić z kryzysu covidowego z jednej strony, a weszły w kryzys energetyczny i 

gospodarczy wynikający z agresji Rosji na Ukrainę, z drugiej strony. Te procesy mocno rozchwiały ceny skupu oraz 

ceny środków produkcji i mogły spowodować zawyżenie dochodowości produkcji rolniczej. Jej obraz był w 

szczególności wypaczony rekordowymi cenami skupu mleka oraz przychodami kreowanymi przez sektor drobiarski, 

często funkcjonujący bez ziemi. W innych działach rolnictwa, takich jak produkcja trzody chlewnej, buraków 

cukrowych, czy zbóż, nie była już tak bardzo dochodowa. W naszej opinii rzeczywisty poziom dochodów był niższy niż 

wyliczenia GUS, ponieważ pomimo podwyższonych cen płodów rolnych, drastyczny wzrost cen środków do produkcji 

rolnej, który wówczas nastąpił, nie wygenerował aż takich dochodów – czytamy w opinii Wielkopolskiej Izby 

Rolniczej. 

- Co więcej, nasze obawy budzi sens publikowania tego wskaźnika pod koniec 2023 roku, tj. roku, który jest bardzo 

trudny dla rolnictwa i dochodów uzyskiwanych przez gospodarstwa rolne. W naszej opinii metodologia nie nadąża za 

realiami. Ceny skupu praktycznie wszystkich surowców rolnych bardzo mocno spadły, a koszty pozostały na 

niezmiennie wysokim poziomie. Ta sytuacja powoduje, że dochody uzyskiwane przez rolników często nie pokrywają 

kosztów i gospodarstwa rolne ponoszą wymierne straty. W tym trudnym czasie, wyliczony za rok ubiegły wysoki 

dochód z hektara przeliczeniowego, będzie eliminował rolników i członków ich rodzin z wielu form pomocy o 

charakterze socjalnym, np. stypendia dla studentów. To dodatkowo zrujnuje budżety rodzin rolniczych – alarmuje 

WIR. 

Wskaźnik stracił wiarygodność  

- W naszej opinii należy urealnić całą metodologię wyliczania dochodu rolniczego z 1 ha przeliczeniowego. Obecnie 

funkcjonujące narzędzia statystyczne dają z pewnością możliwość szybszego wyliczania i korygowania tak ważnego 

wskaźnika, jakim jest dochód rolniczy z 1 ha przeliczeniowego. Jest to szczególnie ważne w sytuacji bardzo 

dynamicznych zmian na rynku rolnym, w szczególności w zakresie cen skupu oraz poziomu kosztów produkcji. Średni 

wskaźnik traci również swoją wiarygodność w obliczu zmian, które zachodzą i będą zachodzić w polskim rolnictwie, a 

które polegają na jego uprzemysłowieniu i koncentracji. Dochody gospodarstw bardzo się rozwarstwiają, co 

powoduje, że te wyliczenia są bardzo krzywdzące dla wielu z nich – wyjaśnia samorząd rolniczy z Wielkopolski. 

W związku z powyższym, Zarząd Wielkopolskiej Izby Rolniczej zaapelował do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi o 

stworzenie nowego systemu wyliczania poziomu dochodu rolniczego i jego korygowania w miarę zmiany sytuacji 

cenowo-kosztowej w rolnictwie, w taki sposób, aby ten wskaźnik w rzeczywisty sposób odzwierciedlał aktualną 

sytuację ekonomiczną i dochodową rolników. - Wskaźnik ten powinien w lepszy i bardziej precyzyjny sposób odnosić 

się do sytuacji ekonomicznej danego gospodarstwa. Na końcu tej drogi powinno być wprowadzenie rachunkowości 

rolniczej, która w najbardziej obiektywy sposób pozwoli na określenie dochodu rolniczego dla danego gospodarstwa i 

precyzyjne lokowanie pomocy społecznej – wyjaśnia WIR. 
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29.09.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: nieznaczne podwyżki 
CenyRolnicze.pl | Autor : Paweł Hetnał | 29.09.2023 | Fot. AdobeStock 

Ostatnie wrześniowe zestawienie cen skupu zbóż nie przyniosło rewolucyjnych zmian. 

W porównaniu do środowych notowań, przeciętne stawki za ziarno wzrosły, ale nie 

więcej niż 5 zł/t. Nieco wyraźniej w górę poszła wycena rzepaku, który w odstępie 

dwóch dni podrożał średnio o nieco ponad 15 zł/t. Stawki proponowane za mokre 

ziarno kukurydzy nadal wahają się w granicach 420-500 zł/t.  

  

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 29.09.2023 

r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu CenyRolnicze.pl 

przedstawiają się następująco:  

 

Ceny podane w PLN, w nawiasie podano ceny średnie w konkretnym dniu. 

Podane ceny netto zarówno loco magazyn skupującego, jak też loco magazyn sprzedającego min. 24 t. 

*Cena kukurydzy ze starych zbiorów. 
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Kijów: To nie my doprowadziliśmy do wojny o zboże   
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 29.09.2023 |  

- Historia, teraźniejszość i aktualna sytuacja bezpieczeństwa nie pozostawiają nam 

innego wyboru, jak tylko przezwyciężyć kryzys w relacjach z Polską; wojna o zboże nie 

jest potrzebna ani nam, ani Polsce - ocenił w czwartek ukraiński minister spraw 

zagranicznych Dmytro Kułeba w rozmowie z agencją Interfax-Ukraina. 

- Nie my doprowadziliśmy do tego kryzysu, ale jesteśmy całkowicie nastawieni na jego 

zakończenie. Emocje szaleją – dodał Kułeba. - Do 15 października, do dnia wyborów 

parlamentarnych w Polsce, temperatura może jeszcze wzrosnąć. Zamierzamy jednak 

działać konstruktywnie. Współpracujemy z Komisją Europejską. Wysłaliśmy jasne 

sygnały do Polski, że chcemy znaleźć konstruktywne rozwiązanie tej sytuacji - oznajmił szef ukraińskiej dyplomacji. 

- Polska, Słowacja i Węgry nie znalazły rozstrzygnięcia nie dlatego, że tego rozstrzygnięcia nie ma. Są jakieś inne 

przyczyny. (…) Na przykładzie relacji z Rumunią i Bułgarią pokazaliśmy, że nie ma spraw nie do rozwiązania - 

podkreślił minister. 
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Prawo chroni cwaniaków. Minister rolnictwa (prawdopodobnie) nie upubliczni listy 

importerów ukraińskiego zboża 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023 |  

 Trwa polityczna szopka zwana kampania wyborczą. Zarząd Prawa i Sprawiedliwości 

przypomniał sobie, że poprzednie wybory rozstrzygali na ich korzyść m.in. rolnicy i 

nagle dokonali zwrotu ws. importu zbóż z Ukrainy. Wcześniej zapewniali, że ziarno zza 

Buga nie wyrządzi szkody polskim rolnikom, a zboże trafi do ludności w krajach 

potrzebujących. Europosłowie PiS nie przewidzieli konsekwencji swoich czynów i aż 

trzykrotnie popierali liberalizację handlu z Kijowem.  

Jak podają służby prasowe resortu rolnictwa, narada była poświęcona usprawnieniu 

funkcjonowania kontroli, aby wyeliminowane zostały nieprawidłowości w oznakowaniu 

produktów rolnych, a zwłaszcza w zakresie kraju pochodzenia. Celem jest doprowadzenie do sytuacji, w której nie 

będzie możliwe wprowadzanie na rynek produktu rolnego pochodzącego z innego kraju jako produktu polskiego. 

Kolejnym tematem była kwestia opublikowania list importerów zboża. Minister Robert Telus podkreślił, że jest 

zwolennikiem opublikowania takiej listy, ale pod warunkiem, że będzie ona kompletna. 

Sekretarz stanu, szef  Krajowej Administracji Skarbowej, Bartosz Zbaraszczuk, jednoznacznie stwierdził, że nie może 

przekazać takiej listy, gdyż zgodnie z obowiązującym w Polsce prawem byłoby to równoznaczne ze złamaniem 

tajemnicy skarbowej, za co grozi odpowiedzialność karna w wysokości trzech lat pozbawienia wolności. Jednocześnie 

zwrócono uwagę, że prokuratura prowadzi postępowania dotyczące fałszerstw przy sprowadzaniu tzw. zboża 

technicznego. 

Źródło: MRiRW 
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Czy opłaca się suszyć kukurydzę? Hektar generuje straty na poziomie około 2 000 zł  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023 |  

Powoli rolnicy będą zaczynali żniwa kukurydziane i to właśnie zbiory kukurydzy będą 

miały duży wpływ na ceny zbóż paszowych, które jak już wspominaliśmy są na 

niezmiennie bardzo niskim poziomie. Rolnicy przed zbiorem kukurydzy będą stali przed 

dylematem, co zrobić z zebranym ziarnem – sprzedać mokre zebrane bezpośrednio z 

pola, czy poddać ziarno procesowi suszenia, aby sprzedać je po wyższej cenie. 

- Należy pamiętać, iż suszenie kukurydzy jest procesem łatwym, jeżeli chodzi o kwestie 

techniczne, natomiast gorzej już wygląda to jeżeli chodzi o kwestię finansową. Suszenie 

mokrej kukurydzy nie zawsze jest opłacalne i zależy od wielu czynników takich jak np.: 

ceny mokrej i suchej kukurydzy w skupach, czasu i kosztów suszenia, czy też utraty masy oraz jakości podczas 

suszenia. W warunkach klimatycznych Polski standardowo zbierane ziarno kukurydzy ma około 30% wilgotności 

– jest do niestety wartość zbyt wysoka, aby można je było bezpiecznie przechowywać w oczekiwaniu na wyższe 

ceny w skupach. Bezpieczne składowanie kukurydzy zaczyna się dopiero od wilgotności poniżej 14% - 

przypomina Wielkopolska Izba Rolnicza. 

Wielkopolska Izba Rolnicza postanowiła przygotować symulację która pozwoli odpowiedź, która opcja – sprzedaż 

kukurydzy na mokro, czy też suszenie kukurydzy i jej sprzedaż na sucho z ekonomicznego punktu widzenia będzie 

korzystniejsza dla rolników. Przeprowadzono symulację dla 3 rolników posiadających odpowiednio: 20,50,80 i 

100 ton kukurydzy. Do założeń przyjęto, iż średnia cena kukurydzy mokrej kształtuje się na poziomie 420 zł/t., a 

suchej 750 zł/t. W przypadku kukurydzy na sucho przyjęto 30% wilgotności, a w celu prawidłowego składowania 

osuszono ją do 14%. Cenę usługi przyjęto na poziomie 13 zł/t. 

 

Źródło: WIR 

Link do pełnego artykułu 
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J.K. Ardanowski: Kaucja na ukraińskie zboże, to byłby najlepszy sposób na upilnowanie 

tranzytu  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023 |  

 - Unia Europejska nie dopuszcza kaucji w sytuacji, jeżeli jest obrót niezwiązany z cłem i z 

kontyngentami. A sama zniosła cła na import żywności z Ukrainy i jakiekolwiek 

ograniczenia ilościowe nazywane kontyngentami. I Komisja Europejska twierdzi, że kraj 

członkowski nie może wprowadzić kaucji – dziwi się były minister rolnictwa Jan Krzysztof 

Ardanowski. 

- Słyszy się zarzuty, że Polska niewiele zrobiła, żeby pomóc Ukrainie w wywiezieniu tego, 

co chcą przez Polskę eksportować. Ale my mamy infrastrukturę transportową, 

przeładunkową taką, jaka była nam przez lata potrzebna do obsłużenia naszego 

eksportu. Ok. 10 mln ton zboża swojego musimy eksportować. I nie było potrzeby wydawania miliardów na 

zwiększanie możliwości eksportowych, bo kto mógł przewidzieć, że będzie wojna na Ukrainie, że będą chcieli przez 

Polskę przepuszczać – wyjaśniał Ardanowski w wypowiedzi dla RMF FM. 

- Polska zbyt naiwnie podeszła do obietnic innych krajów. My trochę naiwnie przyjęliśmy za dobrą monetę deklaracje 

między innymi prezydenta Bidena, który mówił, że Amerykanie postawią magazyny zbożowe w Polsce. Żeby były na 

bezpiecznym terenie, żeby je tam składować i stopniowo wywozić w świat zboże ukraińskie. Żadne magazyny nie 

powstały. Niemcy mieli dostarczyć wagony do transportu zboża, bo w Polsce od wielu lat nie transportuje się zboża 

koleją, nie było takiej potrzeby. A Niemcy mają zestawy wagonów do transportu zboża, mogli je podstawić, żebyśmy 

mogli te zboże wywozić do portów, również niemieckich, do Hamburga, do Bremy, itd. Wszyscy obiecywali, a z 

problemem zostaliśmy sami - zauważył Ardanowski. - Kuriozalna była również wypowiedź Komisji Europejskiej, że UE 

nie jest zainteresowana i jej się nie opłaca pomagać w eksporcie zboża do Afryki. Mają sobie poradzić z tym kraje, 

które mają nadmiar zboża. To jest takie "piłatowe" umycie rąk - stwierdził gość Radia RMF24. 

Ardanowski był też pytany, dlaczego w Unii Europejskiej nie udało się przeforsować wprowadzenia kaucji na 

ukraińskie zboże. Uważam, że to byłby najlepszy sposób na upilnowanie tranzytu. Komisarz Wojciechowski i KE 

twierdzi, że nie można wprowadzić kaucji z powodu jakiś tam przepisów unijnych. Wydaje mi się, że byłby to 

najbardziej szczelny mechanizm. Nie byłoby nadużyć - mówił Ardanowski.-  UE nie dopuszcza kaucji w sytuacji, jeżeli 

jest obrót niezwiązany z cłem i z kontyngentami. A sama zniosła cła na import żywności z Ukrainy i jakiekolwiek 

ograniczenia ilościowe nazywane kontyngentami. I KE twierdzi, że kraj członkowski nie może wprowadzić kaucji – 

dodał poseł PiS. 

Źródło: RMF FM 
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Anwil zdecydowanie zwiększy produkcje nawozów 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |30.09.2023 | Fot. Shutterstock 

Anwil z Grupy ORLEN finalizuje budowę trzeciej linii do produkcji nawozów 

azotowych, która ograniczy import produktów nawozowych do Polski. Będzie to 

możliwe w efekcie zwiększenia o 50 proc. mocy wytwórczych nawozów i poszerzenia 

oferty produktowej spółki. Zastosowane nowoczesne rozwiązanie umożliwi niemal 

całkowitą redukcję emisji gazów cieplarnianych przy produkcji nawozów 

- Finalizujemy kolejną nowoczesną inwestycję, która wzmocni możliwości produkcyjne 

Grupy ORLEN, tym razem w obszarze nawozów. Uruchomienie inwestycji, już na tym 

etapie umożliwiło zwiększenie zatrudnienia w zakładzie o ok. 10 proc., a już wkrótce 

realnie wpłynie na rozwój rolnictwa. Zdecydowane zwiększenie własnej produkcji 

nawozów zagwarantuje stabilność ich dostaw na krajowy rynek, a tym samym wpłynie na wzrost bezpieczeństwa 

żywnościowego Polski. Zakładamy, że większe ilości nowoczesnych produktów z oferty Grupy ORLEN, będą dostępne 

już w najbliższym sezonie nawozowym, czyli wiosną 2024 roku. To znacznie wzmocni pozycję ORLENU na 

konkurencyjnym rynku – mówi Daniel Obajtek, Prezes Zarządu ORLEN. 

Trzecia linia do produkcji nawozów obejmuje instalację kwasu azotowego i neutralizacji, instalację granulacji oraz 

infrastrukturę pomocniczą. Jej powstanie zwiększa dotychczasowe możliwości wytwórcze spółki ANWIL o 50 proc., 

do 1 461 tys. ton rocznie. Zastosowana nowoczesna technologia to gwarancja nie tylko wzrostu wydajności, ale także 

bezpieczeństwa ciągłości produkcji.  

- Rozbudowa nawozowych mocy produkcyjnych w ANWILU to kluczowa decyzja w historii naszej firmy, która 

przyniesienie wymierne efekty w ciągu kolejnych lat. Realizacja tego projektu ma duże znaczenie, nie tylko dla 

rozwoju samej Spółki, ale także regionu i jego mieszkańców. Na uwagę zasługują także kwestie środowiskowe. 

Zastosowano najnowocześniejsze technologie, które znacznie ograniczają emisje i pozwalają na samowystarczalność 

energetyczną instalacji. To sprawia, że minimalizujemy wpływ na otoczenie i odpowiedzialnie realizujemy strategię 

Grupy ORLEN, także w tym zakresie. Warto zaznaczyć, że nowa instalacja kwasu azotowego, będzie również 

wytwarzała energię elektryczną o mocy 9 MW, czyli dokładnie tyle ile potrzebujemy do jej zasilania – powiedziała 

Agnieszka Żyro, Prezes Zarządu ANWIL. 

Nowe pozycje w ofercie  

Przy budowie trzeciej linii do produkcji nawozów wykorzystano wiodącą, globalną technologię EnviNOx. Umożliwi 

ona ograniczenie emisji gazów cieplarnianych przy produkcji o ok. 99 proc., czyli o ok. 4200 ton tlenków azotu. 

Technologia ta w 2008 r. została uznana przez Unię Europejską za „najlepszą dostępną technikę” BAT i nadal jest 

rekomendowana jako wiodąca dla wszystkich zakładów produkujących kwas azotowy. 

W ramach realizowanej inwestycji powstały zarówno instalacje produkcyjne, jak również infrastruktura pomocnicza, 

w tym magazyny mogące przechować do 25 tys. ton produktów. Gotowe nawozy będą w nim sezonowały 72 

godziny, a następnie trafią do opakowań. Jednym z najważniejszych elementów infrastruktury, niezbędnej w 

procesie produkcji kwasu azotowego, jest wieża absorpcyjna, o wysokości 55 metrów i masie 200 ton. W ramach 

rozbudowy nawozowych mocy produkcyjnych, powstał również mierzący 84 metry komin gazów resztkowych oraz 

zbiornik na kwas azotowy, którego pojemność to aż 4000 m³. 

Współczesne rolnictwo opiera się na przemyślanym planowaniu upraw i wykorzystaniu nowoczesnych technologii. 

Dzięki trzeciej linii do produkcji nawozów w portfolio produktowym Grupy ORLEN, klienci znajdą cztery nowe pozycje 

spełniające najwyższe standardy jakościowe: saletrę gruboziarnistą, saletrosiarczan amonu, saletrzak z siarką i 

saletrzak z magnezem o ulepszonych parametrach granuli. To nawozy cieszące się rosnącą popularnością wśród 

rolników. Charakteryzuje je bardziej kulisty kształt oraz zmniejszona zdolność do wchłaniania wilgoci, co pozytywnie 

wpływa na efektywność prac polowych, zwłaszcza w gospodarstwach o dużym areale. 
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Bruksela chce zwiększyć przepływ ukraińskich towarów rolnych przez Polskę. 

„Niewykorzystane możliwości”   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |27.09.2023   

Komisja Europejska ma nadzieję zwiększyć przepustowość unijnych „korytarzy 

solidarności”, szczególnie przez Polskę, ponieważ natężenie ruchu z Ukrainy tą trasą 

spadło w tym roku trzykrotnie w porównaniu z rokiem ubiegłym. Tak przynajmniej 

twierdzi europejska komisarz ds. transportu Adina Veljan. 

- W przypadku Polski, jeśli spojrzymy na dane dotyczące tego, jak zmienił się w tym 

roku wolumen przewiezionych towarów w porównaniu do roku poprzedniego, 

zobaczymy, że jest on trzykrotnie mniejszy. Oznacza to, że możliwości istnieją, ale nie są 

w pełni wykorzystywane. Z różnych powodów, których nie chcemy komentować. 

Widzimy jednak, że istnieją możliwości – powiedziała Adina Velian. 

 Zauważyła, że obecnie 60% wszystkich przewozów ukraińskich produktów rolnych odbywa się w Rumunii, gdyż 

korzystanie z jej portów naddunajskich i portu w Konstancy jest najbardziej „naturalne” i opłacalne. - Przyglądamy się 

oczekiwanemu wolumenowi towarów rolnych z Ukrainy i przestrzeganiu zobowiązań. Teraz spodziewamy się pewnej 

poprawy przepustowości, na przykład w październiku, na Kanale Sulinskim. Planujemy kontynuować dobre wyniki, 

jakie mamy obecnie – powiedziała komisarz. 

 Dodała, że jeśli zwiększy się tranzyt ukraińskiego zboża przez Polskę, możliwe jest zwiększenie jego eksportu do 4 

mln ton miesięcznie. - Muszę powiedzieć, że w innych (obszarach) „korytarzy solidarności”, na przykład w Polsce, są 

nadal niewykorzystane możliwości. Mamy nadzieję, że wraz ze wzrostem wykorzystania tych mocy, jak to było 

przynajmniej na początku, bo później zaobserwowaliśmy spadek, uda nam się zwiększyć tę liczbę do 4 mln ton 

miesięcznie – powiedziała Adina Velian. 

Źródło: Ukr Agro Consult 
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Absurdalne warunki Ukrainy ws. wycofania skargi do WTO. Kijów oczekuje, że nie będzie 

żadnych ograniczeń w eksporcie zbóż  
 nyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |28.09.2023   

Ukraina wycofa skargę do Światowej Organizacji Handlu dotyczącą trzech krajów Unii 

Europejskiej tylko pod warunkiem uzyskania gwarancji, że w przyszłości nie będzie 

żadnych ograniczeń w eksporcie zbóż. Takie warunki Polakom postawił  wiceminister 

gospodarki Ukrainy, Taras Kachka.  

- Jest dla nas bardzo ważne, aby strona polska i inne państwa oraz Unia Europejska 

zapewniły nam, że tego typu ograniczenia nie będą miały miejsca w przyszłości... 

Dlatego oczywiście dopiero po otrzymaniu gwarancji, formalnie poinformujemy, że to 

już koniec sporu. Myślę, że ta kwestia będzie rozpatrywana jako ostatnia – powiedziała 

Kachka, komentując możliwość wycofania wniosku. 

Podkreślił, że obecnie ważne jest uruchomienie mechanizmu koordynacji i weryfikacji ukraińskiego eksportu zbóż, 

gdyż taka propozycja została już faktycznie uzgodniona przez Unię Europejską i jej państwa członkowskie. Ukraina 

uważa taki mechanizm za akceptowalny. - Pozwanie do WTO, jak widać po reakcji partnerów, było całkiem 

właściwym krokiem. Ponieważ nakreślił charakter naszego oburzenia – dodał Kachka. 
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